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Els virus no 
marxarà fins que 
no estiguem 
tots vacunats

La retirada de la mascareta 
podria no ser definitiva

pecte. Tot i això, el doctor i assessor 
del Govern en la campanya de vacu-
nació Federico Martinón va alertar 
que no hauríem de cantar victòria 
tan aviat, ja que com ha demostrat 
tantes vegades aquesta pandèmia, 
«la situació pot canviar d’un dia per 
l’altre». Així que sí, l’ús no obligato-
ri de la mascareta és a tocar, però ai-
xò no vol dir que sigui definitiu. Més 
enllà que tots complim la resta de 
normes que es mantinguin, Marti-
nón va assenyalar a la mateixa evo-
lució epidemiològica (i a les seves va-
riants) com a possibles responsables 
de nous passos enrere. 

«S
i una cosa ens ha 
ensenyat aquesta 
pandèmia és que 
la situació pot can-
viar d’un dia per 

l’altre». Aquesta és una de les frases 
més recurrents de polítics i experts a 
l’hora de fer previsions sobre l’alleu-
geriment de mesures sanitàries. I 
després dels últims aixecaments (i 
amb la reobertura de l’oci nocturn 
a l’horitzó) la població només té un 
últim desig: que l’ús de la mascare-
ta deixi de ser obligatori. En aquest 
sentit, el ministre de Salut, Joan 
Martínez Benazet, deia a principis 

de mes que a mitjan juny el requeri-
ment de la mascareta podria no ser 
una imposició legal en els espais pú-
blics, però el cert és que demà serem, 
literalment, a mitjan juny i encara 
no tenim cap notícia oficial al res-

És precisament amb la voluntat 
de no retrocedir que cal recordar 
que el coronavirus continua entre 
nosaltres i que només marxarà quan 
tots ens hàgim vacunat. Sens dub-
te, una tasca difícil d’assolir a esca-
la global, mentre continuï havent-
hi una seixantena de països sense re-
bre ni una sola dosi. Una prova més 
que els governs amb més recursos 
prioritzen allò que és seu «abordant-
t’ho de forma egoista». Com va la-
mentar l’expert en vacunació, enca-
ra hem «d’aprendre que en una pan-
dèmia, el que passa a qualsevol lloc 
del món, ens afecta a tots». 
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El mes passat vaig poder lle-
gir a la premsa francesa un 
comentari interessant:

«Nous demandons à ce que 
le projet d’aéroport international d’An-
dorre soit abandonné», deien uns opi-
nadors al diari Le Monde. El mateix 
Le Monde publicava el 5 de juny un 
reportatge que recollia les opinions 
contràries al projecte de Joan Vila-
domat, Jaume Bartumeu i Claude 
Benet. Voldria ara fer la meva apor-
tació a aquest debat.

Fa uns quants anys, de visita a 
Finlàndia, vaig anar a Rovaniemi, 
(al límit del Cercle Polar Àrtic). El 
seu aeroport, a uns 9 quilòmetres 
de la ciutat, es troba a 200 metres 
d’altitud, res a veure amb Grau Roig 
ni amb les muntanyes del país, però 
amb la pista plena de neu hi vàrem 
aterrar sense problema. La tempe-
ratura era de -15ºC i el dia que vaig 
marxar era de -20ºC. De l’aeroport 
a la ciutat de Rovaniemi s’hi arriba 
normalment en 10 minuts. De Grau 
Roig a Andorra la Vella... tot depèn 
dels conductors que, si ha nevat, no 
vagin equipats convenientment tal 
com estableix la llei.

Aprofitant que el dia de sortida 
em van fer unes quantes preguntes 
per les estadístiques, vaig pregun-
tar com netejaven les pistes i se’m 
va respondre que amb màquines. 
No se’m va dir res de calefacció. Dir 
també que amb neu, a la ciutat no 
tiren sal a les voreres. Hi tiren gra-
veta.

Rovaniemi, una ciutat molt visi-
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tada pel que ofereix, sobre tot per 
Nadal, rep uns 500.000 viatgers 
l’any. Les xifres presentades per 
la Cambra de Comerç d’Andorra 
crec són molt exagerades tenint en 
compte les ofertes andorranes.

Si bé és evident que necessitem 
ser més lliures i no dependre del ve-
ïns, és clar que el soroll que podem 
patir els que vivim a Andorra i tam-
bé l’impacte a la flora i fauna pot ser 
bastant perjudicial.

I és precisament per aquesta dar-
rera qüestió mediambiental que els 
que som Progressistes volem garan-
tir un futur sostenible amb el medi 
ambient i reduint la contaminació 
acústica que perjudica de forma no-
table la salut de les persones.

Per això hi hagué tanta oposició 
a la construcció d’un heliport a les 
Tresoles (Escaldes-Engordany). I per 
això penso que abans de promou-
re cap altra instal·lació heliportuà-
ria cal fer un debat específic sobre 
el transport aeri al Consell General 
i amb la ciutadania.

Estic convençut que Andorra ne-

cessita avançar cap a una mobilitat 
còmoda, neta, fluida, sostenible i 
respectuosa amb el medi ambient. 
Per aquest motiu, entenc que cal po-
tenciar un transport públic net i de 
qualitat. I també cal implementar 
les mesures necessàries per animar 
la gent que faci ús d’aquests tipus 
de transport i garantir-ne el seu ac-
cés universal.

El «no» a la construcció de l’aero-
port ha trigat massa, ha entrat i sor-
tit, també, massa vegades, dels ca-
laixos governamentals. Ha costat 
molts diners i temps en informes, 
reunions i mals de cap per tothom.

Però finalment s’ha desestimat 
la seva viabilitat i esperem que es 
tanqui al calaix de manera definiti-
va. Era necessari donar tantes voltes 
i fer passar aquest projecte per tan-
tes mans?

Potser que aprofitem l’aeroport 
de la Seu d’Urgell, en el qual també 
s’hi ha esmerçat temps i diners du-
rant anys. H
Membre del Consell Nacional de 
Progressistes-SDP

CABOT
JAUME


